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Falconiformes species in the collection of the Zoological Scientifi c-
Training Center of Bashkirian State University. – Kunsbaeva G.B., Duryagina V.V. 
– The zoological museum is one of the most important educational and research 
departments of the classical universities. In accordance with the state educational 
standards the Zoological Museum of the Bashkirian State University (BSU) is intended 
to conduct the training sessions for the following academic specialities: «Biology», 
«Ecology», «Geography». Besides the teaching and research work the Zoomuseum 
carries out important educational activities, forming the respect for Mother Nature and the 
responsibility for maintaining the biological diversity of Earth in a younger generation. 
Today the Museum is a scientifi c and educational basis for both students and members 
of institutions of the Republic and for students and various groups of population. The 
Museum is one of three organizations in Russia, where specialists on bird feathers are 
trained. The largest collection in Russia consisting of about 200 thousand feathers of 
127 bird species is accumulated here. In the exposition and stock departments of the 
Museum of BSU there are 20 species of Falconiformes, as well as the collection of 
feathers from 17 bird species. In the above unit there are 8 extremely rare and endangered 
bird species of Bashkortostan.

В Башкирском государственном университете в течение многих 
лет функционирует учебно-научный музей, который является одним из 
крупнейших на Урале по количеству зоологических объектов. 

На сегодняшний день разрабатывается новое направление в науке и 
музейном деле – фезеринг (накопление и компьютерная обработка перьев 
птиц с целью создания определителя птиц по перьям); в учебно-научном 
музее уже собрана крупнейшая в России коллекция, около 200 тыс. перьев 
127 видов птиц.

В учебно-научном музее БашГУ в экспозиционном и фондовом 
отделах представлены 20 видов Соколообразных (Falconiformes), а также 
коллекции перьев от 17 видов птиц (табл. 1). Восемь видов относятся к 
чрезвычайно редким и исчезающим птицам Башкирии [1]. Большинство 
коллекций перьев относится к следующим видам: обыкновенный канюк 
(Buteo buteo) – 10,  чёрный коршун (Milvus migrans) – 8, тетеревятник 
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(Accipiter gentilis) – 7, болотный лунь (Circus aeruginosus) – 5,  перепелятник 
(A. nisus) – 4, обыкновенная пустельга (Falco tinnunculus) – 4. Птицы 
добыты преимущественно в Уфимском, Чишминском и Белорецком 
районах Республики Башкортостан. Названия видов приводятся по 
Л.С. Степаняну [2].

Литература
1. Красная книга Республики Башкортостан. Т. 3. Животные / Под ред. 

М.Г. Баянова. – Уфа: Изд-во «Башкортостан», 2004. – 180 с.
2. Степанян Л.С. Конспект орнитологической фауны России и сопредельных 

территорий (в границах СССР как исторической области). – М., ИКЦ «Академкнига», 2003. 
– 808 с.

Таблица
Количество экспозиционного материала по отряду Соколообразные (Falconiformes)

Table
Numbers of exposition material of Falconiformes

№ Видовое название
Species

Количество / Number
Чучела
Stuffed 
birds

Крылья
Wings

Тушки
Carcasses

Шкурки
Skins

Перья (экз.)
Feathers (items)

Н/П Н/П ♂ ♀ Н/П ♂ ♀ Н/П
1. Pandian haliaetus 1 - - - - - - - -
2. Pernis apivorus - - - - - - 1 - 288
3. Milvus migrans 2 1 - 2 1 - - 1 10, 5, 2, 1, 320, 312, 320
4. Circus cyaneus 3 - - - - - - 1 211, 347
5. C. macrourus 3 - - - 1 - - - 416
6. C. pygargus - - - - - - - 1 257
7. C. aeruginosus 2 - 1 1 - 1 1 2 361, 351, 338, 361, 315
8. Accipiter gentilis 4 1 - - 2 - - 1 829, 2, 273, 19, 25, 19, 558
9. A.  nisus 2 - - - 1 - - 1 222, 434, 131, 203

10. Buteo lagopus 1 1 - - 1 - - - 523, 240, 435, 10

11. B. buteo 5 1 - - - - - 1
338, 169, 1, 1454, 11, 119, 

11, 277, 1, 1
12. Aquila clanga 1 - - - - - - - -
13. A. heliaca - - - 1 - 1 - 4
14. A. chrysaetos 3 - - - - - - - 299
15. Haliaeetus albicilla 1 - - - - - - - 16, 253, 19, 19
16. Falco peregrinus 1 - - - - - - - 1
17. F. subbuteo 1 - - - 1 - - - 546, 178
18. F. columbarius 1 - - - - - - - 386
19. F. vespertinus 3 - - - - - - - 382
20. F. tinnunculus 2 1 - - - - - - -

Примечание: ♂ – самец, ♀ – самка, Н/П – пол не определён.
Note: ♂ – male, ♀ – female, Н/П – sex is not identified.


